

AWARD CITATION

For flight commander of the 3rd aviation squadron, 5 Guards aviation regiment,
63 aviation bomber brigade of the Black Sea Fleet Airforce
Guards Captain SALIKOV NIKOLAJ DMITRIEVICH

is recommended for order "RED BANNER"

- | | | |
|-----|---|--|
| 1. | Birth year | 1912 |
| 2. | Nationality | Russian |
| 3. | Social background | Worker from a workers family |
| 4. | Party membership | VKP(b) member since 1940 |
| 5. | In Red Army service since | 1934 |
| 6. | Participation in combat | None |
| 7. | Wounds and contusions | None |
| 8. | Previous award recommendations | Was recommended for exhibited courage and bravery in the fight against German Fascism. |
| 9. | Previous awards and commendations | Order "Red Banner" for courage and bravery in the fight against German Fascism. |
| 10. | Service in the White army or armies of capitalistic states, enemy captivity | None, none |
| 11. | Awardee's and his family permanent home address | <i>intentionally obscured</i> |

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

During the Patriotic war, Guards Captain SALIKOV has flown 752 hours 40 minutes of combat flying time, of which 93 were flown in night time.

He conducted reconnaissance and photography of the enemy airbases, as well as enemy sea ports: Varna, Burgas, Constanza, Sulin, Odessa, Ochakov, Nikolaev, Kherson, and others.

He conducted air strikes against the enemy sea ports in Crimea and in the Azov sea, striking enemy troop concentrations and equipment on the airfields. He conducted 11 naval mine laying missions. For his air strike against the enemy transport ships in the Yalta sea port on 09.09.1942, he received a gratitude from the Black Sea Fleet Commander: 1 transport ship and 2 minesweepers were destroyed, pier and other sea port buildings were damaged.

Flying as part of a formation, he conducted air strike at the enemy Sevastopol base on 30.04.1943, such that several enemy transport ships were sank and a many enemy troops killed.

For these strikes against the enemy base in Sevastopol, he as well received a gratitude from the Black Sea Fleet Commander.

On one occasion during his combat work, he managed to return his aircraft with only one engine working. In another instance, he returned his aircraft damaged by enemy fire after an attack on enemy ships.

During the Patriotic war, Guards Captain SALIKOV's crew either destroyed or damaged: 1 AA battery, 1 oil tanker set ablaze, 8 enemy aircrafts on the ground in a group strike at the Kama airfield, 5 buildings and 12 structures destroyed, 15 large fires ignited, a fuel depot, railway tracks, 35 trucks carrying enemy troops, 2 armoured personnel vehicles, 1 tank, 42 horse carriages, and up to a battalion of enemy troops.

Guards Captain SALIKOV flew food and ammunition supply drop missions for Crimean partisan units, irregardless of the weather conditions or night time.

He is a demanding, disciplined flight commander, who trains his subordinates by his own experience. He is brave and courageous officer. He flies in the crew: flight bombardier Guards Cpt. AGLOTKOV, air gunner and radio operator Guards Master Sergeant SHIBAEV, air gunner Guards Sergeant DOVBNYA.

For courage and bravery exhibited in the struggle against the German Fascism, he deserves to be bestowed with order "RED BANNER".

Commander of
5 Guards aviation regiment
Guards Lt.Colonel *signature* /KANAREV/

04 June 1943

II. Conclusion of the superiors

He deserves to be bestowed with order "RED BANNER"

Commander of 63 aviation bomber brigade
Hero of Soviet Union
Colonel *signature* /TOKAREV/

09 June 1943

He deserves order "RED BANNER"

Commander of the Black Sea Fleet Airforce
Lt. General of Airforce *signature* /ERMACHENKOV/

10 June 1943

III. Conclusion of Army Military Council

V. Conclusion of the award commission

НАГРАДНОЕ ЛИСТ.-

На командира звена 3 АВ Гвардейского авиалюка 63 АВ ВВС Ч. -

Гвардии капитана САЛИКОВА Николая "Митриновича". -

Орден "Красной Звезды"

1. Год рождения - 1912
2. Национальность - русский
3. Соц. положение и происхождение - рабочий из рабочих
4. Партийность и стаж - член ВКП/б/ с 1940 года
5. С какого времени в РККА - с 1934 года
6. Участие в гражданской войне - не участвовал
7. Ранение и контузии не имеет
8. Представлялся ли ранее к награде, когда и за что - представлялся за мужество и отвагу проявленные с германским фашизмом.
9. Какие имеет поощрения и награды и за что - орден "Красной Звезды" за мужество и отвагу проявленные в борьбе с германским фашизмом.
10. Служба в белой или других буржуазных армиях и пребывание в плену - не служил в плену не был.
11. Постоянный адрес:

Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг. -

Гвардии капитан САЛИКОВ за период отечественной войны имеет 221 боевой вылет с общим налетом 104 часа 40 минут, из них 93 ночью.

Производил разведку и фотографирования портов противника: Варна, Бургас, Констанца, Сулин, Одесса, Очаков, Николаев, Херсон и др., а также и аэродромы противника.

Производил бомбовые удары по портам Крыма и Азовского моря по скоплению войск и техники противника и его аэродромам.

Произвел 11 минных постановок. За бомбовый удар по транспорту противника в порту Илта 9.09.42 года имеет благодарность Командующего флотом при ударе было уничтожено: 1 транспорт, 2

2 тральщика, поврежден мол и портовые сооружения.

В составе группы самолетов производил налет на базу Севастополь 30.08.43 года во время налета было потоплено несколько транспортов противника и другие плавсредства, а также уничтожено много живой силы противника.

За бомбовые удары по базе Севастополь так-же имеет благодарность командующего флотом.

В процессе боевой работы имеет случай возвращения на свою базу на одном моторе, а так-же на поврежденной машине после атаки кораблей противника.

За время отечественной войны экипажем Гвардии капитана САЛИКОВА было уничтожено и повреждено: 1 зенитная батарея противника, подожжен 1 танкер, в групповом налете по аэродромам Крыма уничтожено - 8 самолетов противника, разбит немецкий штаб, разрушено 5 зданий и 12 построек, вызвано до 15 очагов пожаров, подожжен склад с горючим, разрушено железнодорожное полотно, уничтожено 35 автомашин с войсками и грузами, 2 бронемашины, 1 танк, 42 повозки до батальона живой силы противника.

Гвардии капитан САЛИКОВ в трудных метеоусловиях днем и ночью летал снабжая Крымских партизан продовольствием и боеприпасами.

Требовательный, дисциплинированный командир звена, на своем боевом опыте воспитывает подчиненных, смелый и отважный командир. Летает в составе экипажа: штурман звена Гвардии капитан АГЛЮКОВ, воздушный стрелок рядов Гвардии старшина ШИБАЕВ, воздушный стрелок Гвардии сержант ДОВЫН.

За мужество и отвагу проявленные в борьбе с германским фашизмом, достоин правительственной награды.

Командир 5 Гвардейского АП
Гвардии подполковник
КАНАРЕВ

"4" Июня 1943 года.

Заключение заместителей начальников.

Достоин правительственной награды орденом "КРАСНОЕ ЗНАМЯ"

КОМАНДИР 5 ГВАРДЕЙСКОГО АП
ГВАРДИИ ПОДПОЛКОВНИК
КАНАРЕВ

"9" июня 1943 года

Достоин правительственной награды орденом "КРАСНОЕ ЗНАМЯ"

КОМАНДИР ВВС
ПОДПОЛКОВНИК
ИЗМАЙЛОВ

"10" июня 1943 года

Заключение ВВС Черного моря Севастополя.